
ZPRÁVY Z OBCE

Vážení Kyjští,

začnu radostnou událostí. Policii se podařilo vypát-
rat šišky odcizené z naší kapličky, a tyto nám byly ne-
poškozené  vráceny.  Jejich  zpětná  instalace  proběhne
během  podzimu.  Recidivista  z  Jičínska  je  měl  za-
kopané na zahradě, u okresního soudu si vysloužil trest
odnětí svobody v délce trvání 6 měsíců, s odkladem na
1,5 roku s dohledem. 

Po dobrých zprávách si dovolím zmínit plánované
navýšení  místních  poplatků  za  odpady  a vodné.  Na
provoz těchto služeb obec doplácí desítky tisíc ročně.
Vodovodu je třeba zřídit fond oprav, letos také započa-
la větší vlna výměny vodoměrů, která bude probíhat až
do příštího roku, dle možností realizační firmy. Vzhle-
dem k rostoucímu počtu obyvatel, nájezdu rekreantů,
a bohužel také nedostatečnému třídění, byly přes léto
navýšeny kontejnerové kapacity. Hospodaření s odpa-
dy nám stále moc nejde, nákladné je především umis-
ťování  velkoobjemového  odpadu  a  bioodpadu  do
kontejnerů,  které  jsou  určeny  pro  běžný  odpad
z domácností.  K  perličkám  v  černých  kontejnerech
patří  např.  smotaná role  kovového pletiva,  pokojové
a zahradní květiny i s hlínou, přední dveře od auta ne-
bo  dodávka,  která  přivezla  do  kontejnerů  odpad  po
generálním vyklízení domu. Všechen uváděný odpad
je možné pro Kyjské bezplatně odvážet do sběrného
dvora v Lomnici nad Popelkou. O jakou částku budou
poplatky konkrétně navýšeny bude předmětem jednání
zastupitelstva  po  vyhodnocení  letošních  nákladů  na
výše uvedené. 

Nešvarem  je  také  živelné  navážení  odpadu  na
obecní louku Holmanku. Materiál na spálení zde skla-
duje pouze obec pro své potřeby, případně po domluvě

s občany. Nejedná se o volnou skládku spalitelného ani
nespalitelného materiálu. Na úklid skládky a další prá-
ce pro obecní blaho bude v listopadu svolána podzimní
brigáda.

Od 23.  10.  do 25.  10.  2023 bude zcela  uzavřena
obecní  komunikace  v  místě  železničního  přejezdu
z důvodu jeho opravy.  Do části  obce nad přejezdem
bude nutné přijíždět shora přes Chlum.

Do příštího roku obec uvažuje o možnosti změny
územního plánu. Ke zjištění skutečné potřeby a roz-
sahu případné změny vyzvala občany a vlastníky k za-
sílání podnětů. Lze tak učinit do 10. 11. 2023.

V dohledné době bude pro občany k dispozici vyro-
bené palivové dřevo (smrkové souše) k odběru na Hol-
mance, popř. s dopravou, dle obecního ceníku.

Jitka Mikulecká, starostka

Z HISTORIE OBCE -
POKRAČOVÁNÍ

R. 1782 císař Josef II. zrušil kartouzský klášter ve
Valdicích, a jeho panství Radim – Peckovské bylo pro-
hlášeno za státní majetek, který r. 1794 získal v dražbě
kníže Trauttmansdorf, a spojil ho s panstvím Kumbur-
sko – Oulibickým. Za Josefa II. tvořily Kyje, Ploužni-
ce, Žďár a Oujezdce jediný katastr,  který se nazýval
kyjovský. Co se týká vývoje počtu obyvatel, tak po již
zmiňovaném osídlování za vlastnictví kláštera, pokra-
čuje tento trend až do poloviny 19. století. Pak obyva-
tel ubývá a tento pokles trvá i celé 20. století. Úbytek
obyvatelstva tak začíná (podobně jako na Ploužnici či
na Žďáře) o 30 až 50 let  dříve než v jiných obcích
okresu (ve Lhotě žilo nejvíce lidí r. 1880, v Košťálově
r. 1910 ap.). Na vině byla hlavně málo úrodná půda
a členitý terén.

Zdroj: Příloha Bradleckého listu č. 3/2003 
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VĚDĚLI BYSTE, KDY DO
ŠKOLNÍCH LAVIC VE ŠKOLE V
KYJÍCH USEDLI PRVNÍ ŽÁCI?

Na základě výnosu zemské školní rady v Praze z 29.
10. 1872 č. 12394 z. r. š. a k návrhu okres. školní rady
v Semilech 22. 9. 1872 č. 808 bylo dáno povolení ku
stavbě školy v Kyjích spis okr. šk. rady z 13. 11. 1872.

Dle výnosu okres. školní rady v Semilech z 10. 8.
1873 č. 1192 o. r. š. byly prozkoumány plány krajským
inženýrem a na základě usnesení o. š. r. z 7. 8. 1873
odbývaném byly schváleny pro stavbu školy.

Stavba započala se 1874 a 1875 dostavena z mate-
riálu měkkého (dřevěná) roubená. Dne 19. 9. 1875 by-
la  podle  tehdejšího  obyčeje  vysvěcená.  Vyučování
počalo dne 2. 1. 1875 v soukromém domě č. 10 nynější
hostinec Jar. Kobrle a od 20. 9. 1875 vyučovalo se ve
škole.  Na  to  v  r.  1917  zřízená  střecha  na  škole
azbestová nákladem 2964 korun.

Zdroj: Kronika obce

CESTA SE BUDE OPRAVOVAT

Cesta od Chmelíků po chatovou oblast patří mezi
velmi frekventované cesty v obci, a to jak pro trvale
žijící obyvatele, tak i pro chataře. Její špatný stav již
dlouho trápí  ty,  kteří  po ní  jezdí  do svých domovů.
Prosba obyvatel na opravu cesty byla po letech vysly-
šena  a  zastupitelé  rozhodli,  že  se  tento  dlouhodobý
problém začne řešit.

Od letošního jara začala intenzivní jednání a pro-
bíraly se různé způsoby, jak cestu opravit, nakonec se
obec rozhodla pro stavbu cesty panelové.

Betonové panely jsem objevil  v areálu jičínských
kasáren. Nejprve ale bylo potřeba vyřešit, jak se k tak
těžko dosažitelnému materiálu dostat. Velice nám po-
mohla místostarostka Jičína paní Alena Stillerová, se

kterou jsme možnosti řešili v místní klubovně za příto-
mnosti dalších občanů, které tento problém také velice
trápí.  Návrh  na  odkup  těchto  panelů  projednalo
a schválilo vedení města Jičína a v současné době je
máme zaplacené a složené, jak se lidově říká, doma.
Počet  panelů  byl,  jak  jsme  předem věděli,  nedosta-
tečný,  podařilo  se  však zajistit  dobrou nabídku i  na
zbytek.

Nyní nás čeká neméně důležitý krok a to výběr do-
davatele prací na vytvoření této cesty. Rozhodne navr-
hovaná  cena  a  především  kvalita.  Vše  je  v  jednání
a doufám, že i za pomoci dalších občanů a sousedů se
dílo zdaří a do zimy bude nová cesta hotová.

Bohumil Augusta, zastupitel obce

ALTERNATIVNÍ TYPY DOMÁCÍHO
LÉČENÍ

-
PŘEDNÁŠKA PANÍ KRACÍKOVÉ

V neděli 6. srpna 2023 odpoledne se v místní klu-
bovně uskutečnilo přátelské setkání zájemců o předání
části  letitých  zkušeností  paní  Milušky  Kracíkové -
alternativních typů domácího samoléčení.

Hned na úvod se nás všech 18 účastníků naučilo
protáhnout celé tělo,  srovnat špatný postoj a provést
kompletní masáž vlastního těla. Rovnali jsme kotníky,
kolena i kyčle a krásně jsme se u toho zahřáli.  Paní
Kracíková se s námi podělila i  o své vychytávky na
dobré zažívání, které jsme na místě podpořili konzu-
mací výborného koláče od paní Bobkové a mátovým
čajem.

Dozvěděli jsme se, jak poskytnout první pomoc při
poštípání  hmyzem,  ale  i  jak  někomu  pomoci  při
mrtvici.

Pro všechny bylo novou informací použití bobkové-
ho listu jako léčiva a aplikace kmínu na pokožku ruky.
O pročištění organismu živočišným uhlím jsme už sly-
šeli, nyní už ale i víme, jak přínosný je sběr a konzu-
mace kořene pampelišky.

Ve  druhé  polovině  přednášky  se  paní  Kracíková
zmínila  o  svých  dlouhodobých  zkušenostech  s  baň-
kováním  a  akupresurou  a  předvedla  praktickou
ukázku.

Tímto se dvouhodinová přednáška schýlila ke kon-
ci, ale bylo nám přislíbeno povídání na další zajímavé
téma, které bude pro všechny jistě překvapením.
Paní  Kracíková  sklidila  velký  potlesk  a  poděkování
s ujištěním, že se na další pokračování už teď těšíme.

Daniela Šrámková
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BYLINKY - BOROVICE A SMRK
PRO ZLEPŠENÍ ZRAKU

Při procházkách v jehličnatém lese cítíme úlevu dý-
chacího systému díky silicím, které jehličnany vylučují
do vzduchu. Nejen, že se nám začne krásně dýchat, ale
můžeme si tak i posílit zrak. Borové a smrkové jehličí
obsahuje  hlavně  vitamín  C,  a  naše  oči  ho  potřebují
velké množství. Jak jehličí užívat? Rozdrtíme pět lžic
jehličí, přelijeme je dvěma šálky vroucí vody a nechá-
me odstát přes noc. Druhý den začneme užívat jednu
polévkovou lžíci čtyřikrát denně.

Zkuste to - blahodárně působí na ostrost zraku a po-
siluje oční svaly.

PÍSTGRÁS ROZPÁLIL COUNTRY
KONCERT V KYJÍCH

V sobotu 26. srpna 2023 se v klubovně obecního
úřadu v Kyjích díky kytaristovi Ivanovi konal již tra-
diční country koncert skupiny Pístgrás.

Za zvuků akustické country hudby a bluegrass zača-
li malí i velcí návštěvníci akce i přes velké vedro téměř

hned  od  začátku  tančit,  zpívat  a  skvěle  se  bavit.
V repertoáru kapely byly jak známé, tak i (pro některé)
méně  známé  písničky.  Vedle  účastníků  z  Kyjí  došli
i naši  milí  sousedé z Bradlecké Lhoty.  K zakousnutí
byl servírován vynikající guláš, na čepu bylo lahodné
pivo a dobré víno. V průběhu večera došlo i na tombo-
lu s humorným zakončením, kdy dvě ze tří cen vyhrál
jeden tradiční  výherce  z  řad  kyjských starousedlíků.
Taneční  parket  byl  téměř  neustále  plný,  což  svědčí
o vynikající sportovní kondici osazenstva.

Celkem  se  akce  zúčastnilo  kolem  padesáti  lidí
včetně  dětí,  které  si  zábavu  také  užily.  Koncert  byl
ukončen hluboko po půlnoci. Celá akce se i díky vyni-
kající organizaci vydařila. Máme na co vzpomínat. 

Děkujeme všem členům skupiny Pístgrás  za  bez-
vadnou atmosféru a příští rok se těšíme znovu! 

Jakub Nečesaný

VĚDĚLI JSTE, ŽE V NAŠÍ OBCI
PŮSOBILA KAPELA S NÁZVEM

KYJEVANKA?

Kyjevanka  bylo  venkovské  hudební  seskupení
hlavně z místních nadšenců, které bylo založeno v roce
1965 a fungovalo asi do roku 1980. Kapelníkem byl
pan  Kracík  a  kapela  vyhrávala  dechovky při  akcích

v obci  jako  byly  plesy,  dětské  dny,  svatby,  schůze
a volby. Kyjevanka vystupovala i  v okolních obcích,
kde se těšila velkého zájmu a sklízela úspěch.

Jak je vidět, tak naši předkové žili velice kulturním
životem, často se scházeli  při  různých příležitostech,
a tak se jim v naší vesničce žilo jistě dobře.

Ilona Augustová
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MŮJ ŽIVOT S ANDULOU

Andulu jsem miloval dlouhých patnáct let. Je prav-
da, že byla trochu obstarožní, ale na svůj věk vypadala
skvěle.  Alespoň to říkali  všichni,  kteří  s  ní  přišli  do
styku. 

Ano, byla to legendární Praga AN přestavěná pro
potřeby  hasičů.  Vozíval  jsem  místní  hasiče,  tehdy
vlastně požárníky, na jejich slavnostní schůze a soutě-
že.

Když místní ochotníci, sdružení v Osvětové besedě,
nacvičili divadlo, tak jsem herce vozil do okolních ob-
cí,  kde  se  hrálo  představení.  Musím říci,  že  Andula
nikdy nezklamala a jezdila bez nejmenších problémů
rychlostí až 80 km/h.

Ale jak se říká, všeho do času...Jednoho dne přišla
pozvánka na technickou prohlídku. S lehkým srdcem
jsem odjížděl do Jičína, protože prošla minule...projde
tedy znovu… 

První věcí, když jsem přijel před dopravní inspekto-
rát, bylo založit dlažební kostkou zadní kolo, aby mi
mrška náhodou neujela. Než přišel příslušný úředník,
tak jsem ještě stačil zasypat pískem několik kapek ole-
je. Prohlídka dopadla v podstatě dobře. Ještě nás ale
čekal  poslední  úkol:  “Vyřaďte  rychlost  a  zatáhněte
ruční brzdu”, řekl úředník. Samozřejmě, že se Andula
ani nehnula.

S radostí jsem vzal vyplněné papíry, nečekal jsem
ani,  až  příslušník  odejde,  a  zvesela  jsem  se  rozjel
k domovu.  Na  ulici  však  pochopitelně  zůstala  velká
dlažební kostka a pozvánka na novou technickou pro-
hlídku přišla za dva dny.

Miroslav Knap

PŘEDNÁŠKA O PACIFICKÉ
HŘEBENOVCE

V sobotu 16. 9.  2023 se v místní klubovně usku-
tečnila přednáška o putování po Pacifické hřebenovce,

jejíž část letos ušli Martin a Andrea Hakenovi.
Pacifická hřebenovka je dálkový trail, který se na-

chází  na  západě  Spojených  států  a  jeho  délka  činí
4.240 km.

Martin s Andreou se letos rozhodli pěšky projít státy
Oregon a Washington a ušli 1.260 km.

Své zážitky a dobrodružství všeho druhu vyprávěli
před obecenstvem, které se sešlo v takovém počtu, že
to chvíli vypadalo, že se do prostor místního obecního
úřadu  všichni  ani  nevejdou.  Přednášky  se  totiž  zú-
častnilo 70 lidí a někteří na ni přijeli až z druhého kon-
ce země.

Cestovatelé si připravili prezentaci vytvořenou z fo-
tek a videí, kterou doplnili ukázkou výbavy a dokonce
nám uvařili  typické  trailové  jídlo  -  čínskou  polévku
s tuňákem a  hořčicí,  kterou  jsme měli  možnost  také
ochutnat. Celý večer vládla veselá nálada a přednáška
tak trvala tři hodiny.

Nakonec  jsme  si  všichni  společně  za  doprovodu
kytary Ládi Řeháka zazpívali a Martin s Andreou slíbi-
li,  že  nám  za  rok  zase  připraví  vyprávění  o  jejich
dalším cestování.

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Narození dětí:

Červen 2023: Vilém Bucek
Červenec 2023: Magdaléna Mikulecká
Vítáme nové občánky obce a přejeme jim i rodičům
pevné zdraví. Pro zajímavost uvádíme počet trvale žijí-
cích  obyvatel  v  Kyjích:  81  občanů,  z  toho  19 dětí
(mladších 18 let) a 62 dospělých.

PŘIPRAVOVANÉ AKCE

Halloween: 28. 10. 2023
Country s Láďou Řehákem: 18. 11. 2023
Rozsvěcení vánočního stromečku: 2. 12. 2023
Klubovna bude otevřena v  těchto  termínech:  Každý
pátek až do konce října, a dále pak v sobotu 28. 10.
a v sobotu 2. 12. 2023.

Redakční rada: Ilonka Augustová, Andrea Hakenová
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